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Referat fra møde i det Rådgivende Erhvervsfiskeriudvalg d. 22. december i 
Slotsholmsgade 12, mødesal B 
 
Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsordenen 

2. Orientering om skift af formand  

3. Kort orientering om status i sager berørt på tidligere møder  
4. Udvikling i fiskerierne og evt. regeljusteringer  
5. Orientering om ny lovgivning 
6. Orientering om status for udmøntning af Brexit-aftalen 
7. Orientering om status for ophugningsordning for torskefiskere i Østersøen 
8. Orientering om opdatering af E-log klient 13.0  
9. Orientering om nye krav til angivelse af et nyt felt, EU_TRIP_ID, i afregninger  
10. Drøftelse af ændring af bifangstregel for torsk i Østersøen 
11. Tilpasning af Reguleringsbekendtgørelse til 2023 
12. Drøftelse om kystfiskerordningen 
13. Forslag om ekstra overbooking på 5 pct. for kuller i Skagerrak 
14. Tilladelse af krogliner ved midlertidige RTC-lukninger pga. ungfisk 
15. Grænse på 75 kg. For landing af krabbekløer i andre redskaber 
16. Eventuelt 

 
 
Organisation  Deltagere  
Departementet  Nis Christensen, Nicolai Højlund (online), 

Martin Grynberg Andersen, Bent Pallisgaard 
Christensen, Peter Knuhtsen Egelund, Thomas 
Friedrichsen, Maria Krohn Andersen, Clara 
Dueholm Jensen & Adèle Stærkær de la Motte  

Fiskeristyrelsen  Nanna Møller (afbud), Lone Agathon Jensen, 
Søren Palle Jensen, Kia Hee Gade & Marie 
Louise Flach de Neergaard (online)  

DFPO  Svend Erik Andersen (online) & Ole Lundberg 
Larsen  

DPPO  Esben Sverdrup-Jensen (online) & Lise 
Laustsen (afbud) 

FSK-PO  Søren Jacobsen & Marc Eskelund  
DSA  Ole V. Jørgensen (afbud) & Jens Høj 

Mathiesen (online) 
MID  Asmira Sophie Sandermann 
3F  Karsten Kristensen (afbud)  
Danmarks Fiskehandlere  Lars Poulsen (afbud)  
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1. Godkendelse af dagsorden 

FSK-PO bemærkede, at de ønskede at drøfte hollandske bomtrawlere og mindstemål på pighvar og 
slethvar under eventuelt.  

DPPO bemærkede, at de ønskede at drøfte hestemakrel i vestligt farvand under eventuelt.  

Dagsordenen blev herefter godkendt. 

2. Orientering om skift af formand 

Departementet meddelte, at formanden for det Rådgivende Erhvervsudvalg fremadrettet bliver 
afdelingschef Nis Christensen. 

3. Kort orientering om status i sager berørt på tidligere møde 

a. Departementet undersøger mulighederne for at kortlægge 
beskyttede/lukkede/regulerede områder og stille materialet til rådighed for 
fiskerne 

 

Departementet meddelte, at flere medlemmer af REFU tidligere havde bemærket, at der var et stort 

behov for at få udleveret koordinater/positionsangivelser for fiskeriregulerede områder til indlæsning i 

deres plottere. Departementet bemærkede i den forbindelse, at de havde været i dialog med 

Landbrugsstyrelsen, som varetog opgaven med udformning af kort mv. til bekendtgørelser og 

delegerede retsakter, samt Fiskeristyrelsen ift. udstilling af data. Da Fiskeristyrelsen ikke selv havde en 

GIS-platform at udstille data på, ville de efterspurgte data i første omgang blive lagt ud på 

Fiskeristyrelsens hjemmeside som en gis-fil, som frit kunne hentes ned af brugerne. Der ville blive lagt 

filer ud for både positioner og polygoner. Fiskeristyrelsen forventede, at den første filpakke ville være 

tilgængelig på Fiskeristyrelsens hjemmeside medio januar 2023. Den første filpakke ville udelukkende 

indeholde regulerede Natura 2000 områder. Derefter ville der løbende være en opdatering af 

filpakken, når der tilføjedes fx havstrategiområder og områder reguleret under trawlbekendtgørelsen.  

 

FSK-PO bemærkede, at fiskerne ikke har mulighed for at benytte gis-filer. Hertil bemærkede DFPO 

yderligere, at erhvervet havde efterspurgt data, der kunne benyttes i fiskernes plottere. 

 

Departementet følger op på dette i starten af 2023 og vender retur med skriftlig info omkring formater, 

som erhvervet kan se på.  
 

b. FST giver status på virkningen af igangsatte initiativer til at afhjælpe konflikter 
mellem rekreativt og erhvervsmæssigt fiskeri 

Fiskeristyrelsen meddelte, at der ikke var igangsat egentlige initiativer på konflikten mellem det 

rekreative og erhvervsmæssige fiskeri. Dog kunne Fiskeristyrelsen oplyse, at de i 2022 havde modtaget 

flere anmeldelser på salg af fangster fra personer, der ikke var registret som erhvervsfiskere. Der havde 

været udført kontrol på baggrund af anmeldelserne. Den udførte kontrol var som hovedregel udført i 

samarbejde med Fødevarestyrelsen. 

 

Derudover oplyste Fiskeristyrelsen, at de kunne se en stigning i overtrædelsesfrekvensen i forhold til det 

rekreative segment. Kontrol på området var opgjort for perioden 1/1 – 30/9 for årene 2021 og 2022. 
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År 

(1/1-

30/9) 

Modtaget 

anmeldelser 

Sum af 

kontrol 

Sum af 

overtrædelser 

Overtrædelses 

frekvens 

2021 808 1.418 384 27,1 pct. 

2022 655 872 315 36,1 pct. 

 

Fiskeristyrelsen bemærkede, at der var konstateret overtrædelser i områder på ovenstående kort, 

markeret med rødt. 

 

DFPO og FSK-PO understregede vigtigheden af at sende et signal om, at Fiskeristyrelsen fulgte op på 

det. Hertil bemærkede Fiskeristyrelsen, at de havde et mål om at vende tilbage til anmelderen, såfremt 

identiteten på anmelderen var kendt. 
 

c. FST meddeler, hvornår det ikke længere vil være muligt at registrere deltagelse i 
ophugningsordningen 

Fiskeristyrelsen meddelte, at ordningen (BAR-ophugning) åbnede for ansøgninger den 15. september 
2022 og havde ansøgningsfrist den 1. november 2022. Fiskeristyrelsen bemærkede dog, at ordningen vil 
kunne genåbne, når der foreligger en afklaring om vilkår/betingelser under ordning kompensation for 
kvoteværditab. Yderligere bemærkede Fiskeristyrelsen, at 54 havde ansøgt, hvoraf 31 havde fået tilsagn 
til ophugning. Processen vil herfra være, at modtagere af tilsagn til ophugning, skal ophugge deres fartøj 
senest midt 2023, såfremt de vil modtage støtten. 

DFPO pointerede, at kommunikationen omkring tilsagn var misvisende, da det kunne opfattes som om, 
at fiskeren skulle begynde ophugningen, såfremt der var modtaget tilsagn om dette, og at det ikke var 
muligt at fortryde. Fiskeristyrelsen understregede i den forbindelse, at det var muligt at fortryde, selvom 
man havde modtaget tilsagn, hvilket Fiskeristyrelsen ville forsøge at præcisere i kommunikation herom. 

FSK-PO påpegede, at der skulle tilvejebringes tilstrækkelige mængder torsk, der kunne kompensere for, 
at kystfiskerordningens mistede fisk i forbindelse med Brexit. Fiskeristyrelsen bekræftede, at tilsagn om 
opkøb af kvoteandele til kystfiskerordningen var blevet givet i forbindelse med Brexit 
ophugningsordningen.  Det afventes om berørte fiskere vil udnytte deres tilsagn, hvorefter de opkøbte 
kvoter vil kunne indgå i kystfiskerordningen. 
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Erhvervet bemærkede, at de fremover ønskede underpunkterne til punkt 3 sendt ud på den officielle 
dagsorden.  

 
d. Departementet meddeler, om mulige kvotemæssige tiltag ift. udnyttelse af 

fiskerimuligheder i vestlige Østersø 

Fiskeristyrelsen meddelte, at der var udsendt en straksregulering med 30 pct. bifangst på torsk. 

DFPO pointerede, at der for torsk var en kvoteudnyttelse på 28-30 pct. og, at procentsatsen i den 

forbindelse kunne sættes yderligere op til 49 pct. Alternativt kunne den sættes op til 40 pct., men DFPO 

så ingen grund til, at den ikke kunne hæves yderligere fra 30 pct. Afslutningsvist bemærkede DFPO, at 

de gerne så tilsvarende udnyttelse af fiskerimuligheder i østlige Østersø, og at bagatelgrænsen blev hævet 

til 100 kg. 

 

FSK-PO pointerede, at de var glade for bagatelgrænsen, men at de var indstillet på en bedre 

kvoteudnyttelse. FSK-PO bemærkede derfor, at de gerne ville modtage data over de forskellige landinger 

for hele året, for at kunne fastlægge behovet. Fiskeristyrelsen meddelte, at de havde en liste over dette, 

som ville blive sendt ud.  
 

e. Departementet udarbejder plan for, hvornår evaluering af B-kvoter vil foregå 

Departementet meddelte, at de i samarbejde med Fiskeristyrelsen i løbet af foråret, ville udarbejde en 
plan for evaluering af B-kvoterne. Erhvervet vil blive inddraget i processen omkring evalueringen. 

4. Udvikling i fiskerierne og evt. regeljusteringer  

a. Kvotebytter  

Departementet bemærkede, at der var sendt en oversigt ud over kvotebytter til erhvervet. Det blev 
pointeret, at bytte nr. 80 og opefter var nye siden sidste kvotebytteoversigt.  

DPPO havde modtaget en henvendelse omkring kvotebytter og spurgte i den forbindelse til, hvornår 
kvotebytter på fartøjsniveau for indeværende år senest skulle foretages. Departementet meddelte, at det 
skulle foretages senest inden udgangen af januar 2023, medmindre det skulle byttes med UK, hvor 
fristen i stedet er d. 21. januar 2023. Dog bemærkede departementet, at det var nødvendigt at melde ind 
nogle dage før fristen, såfremt arbejdet skulle kunne nås gennemført. Departementet foreslog, at der vil 
blive samlet op på det umiddelbart efter nytår i fællesskab med erhvervet.  

b. Uddeling fra Fiskereserven  

Fiskeristyrelsen bemærkede, at de siden sidste møde havde uddelt følgende mængder fra Fiskefonden 

og Fiskereserven: 

- 19-21/9: Mængder fra Fiskefond, restmængder af lånefisk samt overbookning 

- 1/11: Mængder fra Fiskereserven (sild) 

- 23/11: Restmængder fra kystfiskerordning samt mængder fra Fiskereserven. 

- 13/12: Mængder fra Fiskereserven (kuller) 

- 5/12: Mængder fra Fiskereserven (mørksej) 

 
c. Orientering om forbruget af den europæiske adgangsmængde i norsk zone for 

nordsøsild og atlantoskandisk sild  

Fiskeristyrelsen pointerede, at fiskeriet var gået godt, og at det var lukket. 
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d. Løbende regulering for FKA-rationsfiskerierne  

Fiskeristyrelsen meddelte, at pighvar og slethvar var opfisket pr. 1. september 2022, og at kuller i 3A 
næsten var opfisket. Derudover var halvmånedsrationen blevet sat ned til 300 kg. med virkning fra den 
16. december 2023. Fiskeristyrelsen forventede, at kvoten ville holde året ud.  

Derudover pointerede Fiskeristyrelsen, at der var masser af mængde tilbage på øvrige FKA-rations arter. 

e. Løbende regulering for kystfisker-rationsfiskeri 

Fiskeristyrelsen meddelte, at alle fiskerier på nær brisling og sild i Nordsøen inkl. Limfjorden og 
Skagerrak og Kattegat var åbne. 

f. Løbende regulering for MAF-rationsfiskeri 
 

Fiskeristyrelsen meddelte, at jomfruhummerfiskeriet var lukket tidligere i år. Torsk i Skagerrak var 
lukket med virkning fra og med d. 2. december 2022. 

 
Kvoteudnyttelsen på torsk i Nordsøen var pr. 20. december 2022 94,4 pct. Der var landet 61,7 tons af 
den afsatte mængde på 65,1 tons, hvilket forventedes at holde året ud. DFPO kommenterede hertil, at 
det var naturligt at lave om på betingelserne for fx torsk i Østersøen i indeværende år, da der stadig var 
fisk tilbage.  

5. Orientering om ny lovgivning  

Punktet gennemgås under punkt 11. 

6. Orientering om status for udmøntning af Brexit-aftalen 
 
Fiskeristyrelsen meddelte, at ordningen for kompensation for indkomsttab i første kvartal 2021 grundet 
Brexit og ordning for de minimis-støtte åbnede 15. september 2022 fortsat var åben for ansøgning.  
 
Der var pr. 6. december 2022 modtaget følgende ansøgninger: 

- 14 ansøgninger om de minimis-støtte. 
- 20 ansøgninger om kompensation for indkomsttab i 1. kvartal 2021 som følge af Brexit. 

Ordningerne lukkede samtidig som den kommende ordning for kompensation for 
kvoteværditab. Den endelige dato kendtes ikke på mødetidspunktet. 
Til ordningen om ophugning/ombygning var der modtaget 54 ansøgninger og søgt for i alt 
492 mio. kr. En del af ansøgningerne opfyldte dog umiddelbart ikke støttebetingelserne. På 
tidspunktet for mødet forventedes ansøgningerne færdigbehandlet inden udgangen af 
2022.  

 
Fiskeristyrelsen oplyste yderligere, at der var to øvrige ordninger, der skulle statsstøttegodkendes: 
Kvoteværdikompensation og kompensation til forarbejdningsindustrien. Ordningerne var endnu ikke 
godkendt af Kommissionen. Ministeriet var fortsat i dialog med Kommissionen om, hvilke betingelser 
modtagere af kompensation for kvoteværditab skulle efterleve efter modtagelse af støtten. Ordningen 
ville først kunne åbne for ansøgning, når de endelige rammer er kendt, og ordningen bliver statsstøtte-
godkendt.  
 
DFPO spurgte, om de minimis-støtten og 1. kvartalsordningen stod til at lukke d. 31. december. 
Fiskeristyrelsen svarede, at de af IT-årsager var nødsaget til at lukke for ansøgninger d. 31. december 
2022, men at de åbnede for ansøgninger igen d. 1. januar 2023. Fiskeristyrelsen understregede, at det 
ikke var ordningerne, der lukkede. DFPO gjorde opmærksom på, at dette kunne medføre, at nye 
ansøgere kunne tro, at ordningerne var permanent lukket, og derfor ikke ville ansøge. Fiskeristyrelsen 
svarede, at de kunne lave en nyhed om, at ordningerne ikke var lukket. FSK-PO foreslog, at 
Fiskeristyrelsen kunne skrive i nyheden, at det var IT-systemet, der lukkede ned d. 31. december, men 
at det var åbent igen d. 1. januar. Fiskeristyrelsen bekræftede, at de ville skrive en nyhed om dette. 
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Fiskeristyrelsen tilføjede endvidere, at de havde været i dialog med hver enkelt ansøger omkring den 
midlertidige lukningen af IT-systemet, så ingen af de nuværende ansøgere blev tabt. 
 
MID spurgte, hvordan midlerne til forarbejdningsindustrien ville blive forvaltet. Fiskeristyrelsen 
svarede, at det var for tidligt at sige noget om, før der havde været en inddragelse af de politiske partier.  
 
FSK-PO oplyste, at de havde modtaget henvendelser fra MAF-fiskere vedrørende deres reduktion på 
deres kvote. FSK-PO efterspurgte, hvad de kunne svare dem. Departementet oplyste, at man havde 
identificeret dem, der ville blive ramt af reduktionerne. Departementet tilføjede, at de berørte fiskere 
kunne søge, hvis der kunne påvises tab, i form af reduktion på de kvoter, som de fiskede på.  
 
DFPO påpegede, at MAF-fiskerene kunne få tabsgodtgørelse i henhold til de minimis og 1. 
kvartalsgodtgørelse. Men FSK-PO påpegede, at de ikke blev kompenseret for de mængder, der var 
reduceret. DFPO foreslog, at hvis der var flere penge tilbage til slut, kunne dette måske tilgodeses. 
Departementet svarede hertil, at man ville forsøge at tilgodese de ordninger, der var prioriteret politisk.  

 
 

7. Orientering om status for ophugningsordning for torskefiskere i Østersøen  
 
Fiskeristyrelsen meddelte, at der blev åbnet for indsendelse af ansøgninger 12. december 2022 og 
afholdt et teknisk møde 15. december, hvor ansøgningsmaterialet blev gennemgået. Der er frist for 
ansøgninger 31. december, og Fiskeristyrelsen vil herefter kunne give tilsagn i begyndelsen af det nye år. 
 
Med den politiske aftale fra 27. september blev der tilført yderligere 25 mio. kr. til ophugningsordningen, 
som stammede fra annullerede midler fra EHFF-programmet, hvilket gav en samlet pulje på 50 mio. kr. 
til ophugning.  
 
FSK-PO spurgte, hvorvidt der ville være åbent for vejledningen mellem jul og nytår, hvilket 
Fiskeristyrelsen bekræftede.  

8. Orientering om opdatering af E-log klient 13.0  
 

Fiskeristyrelsen meddelte, at der lanceres en opdatering af E-log klienten – version 13.0, hvilket 

forventes at være klar primo 2023. Den vil indeholde nogle nye felter og funktioner, som både vedrører 

krav fra EU, samt mulighed for at anvende Iridium satellitnetværk.  

 

Udvikling af den nye E-log, som skal være færdig ultimo 2023, er stadig undervejs. 

 
Fiskeristyrelsen pointerede, at Danmark løbende skal implementere krav fra EU-Kommissionen 
omkring hvilke typer data, Danmark er forpligtet til at sende til Kommissionen og medlemslande. Fra 
januar skal Danmark implementere to nye felter. Det drejer sig om et EU-fangst, ID-nummer samt et 
felt om ’konservering (preservation)’, altså om fisken f.eks. er kogt, frosset mv. Disse felter 
implementeres med denne opdatering af E-log klienten. 
 
I samme omgang havde Fiskeristyrelsen valgt at imødekomme ønsker og behov om at kunne modtage 
data fra en mere moderne satellit forbindelse. Herved ville Fiskeristyrelsen både kunne modtage data 
som i dag (med SailorOne (Inmarsat C)) og gennem en nyere version (SiriusOne,Iridium 
satellitnetværket). Den nye E-log version 13.0 ville også medføre, at det bliver muligt at sende en kopi 
af sin E-log via e-mail til opkøber (XML format).  
 
Fiskeristyrelsen oplyste, at der derudover kommer en række mindre fejlrettelser, ligesom listerne med 
opkøbere, farvande, arter mv. opdateres og det bliver muligt at registrere skadet fangst. 

 
9. Orientering om nye krav til angivelse af et nyt felt, EU_TRIP_ID, i 

fartøjsafregninger  
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Fiskeristyrelsen bemærkede, at EU-Kommissionens gennemførselsforordning (EU) 2015/1962 af 28. 

oktober, 2015 artikel 146c pkt. 6 stiller krav fremadrettet om, at alle afregninger, der vedrører danske 

og andre EU medlemsstaters fartøjer, skal indeholde et fangstrejse-nummer, som imødekommer EU- 

standarden herfor. Fremover skal fartøjsføreren således oplyse opkøberen om fartøjets EU fangstrejse 

ID for den aktuelle fangstrejse. Dette gælder uanset om fangsten omsættes i Danmark eller i udlandet. 

De nye krav træder i kraft pr. den 1. april 2023. 

 

Derfor skal systemerne, der anvendes til at indberette afregninger, tilpasses. Systemløsningen (SYS-

SYS) opdateres derfor med nogle nye felter. Det betyder, at opkøberes systemer skal tilrettes hertil. 

Deadline vil være 1. april 2023.  

 

Fiskeristyrelsen pointerede, at der derfor vil komme et nyt datafelt om EU fangtsrejse ID, som erstatter 

logbladsnummeret. Fra april 2023 skal fartøjsejeren oplyse opkøberen om dette EU fangstrejse 

nummer. Dernæst skal opkøberen angive dette i afregningen for både danske og andre medlemslandes 

fartøjers landinger i Danmark.  

 

FSK-PO spurgte, om dette også gjaldt for papir-versioner, hvilket Fiskeristyrelsen bekræftede. 

 

10. Drøftelse af ændring af bifangstregel for torsk i Østersøen  

 

DSA foreslog, at der drøftes muligheder for ændring af bifangstregel for torsk i Østersøen, så den i stedet 

hedder f.eks. 50 pct./50 pct. eller helt afskaffelse af denne regel. Det blev ved tidligere møde konstateret, 

at den fastsatte bifangstregel var en dansk særregel. DSA påpegede, at der var behov for drøftelse af 

muligheder for en ændring af disse regler, så fiskekvoterne på torsk og rødspætter kunne udnyttes bedre, 

hvilket kunne skabe et bedre fiskeri i Østersøen. 

 

DFPO foreslog, som de tidligere havde skrevet, at det ville være en stor hjælp, hvis der kunne ske en 

forhøjelse af bifangstprocenten for torsk i den vestlige Østersø til 40 pct. – alternativt 30 pct. Det ville 

hjælpe mange fartøjer og samtidig forbedre kvoteudnyttelse af flere af de danske kvoter. 

 

Punktet blev drøftet under punkt 3d.  

 

11. Tilpasning af Reguleringsbekendtgørelse til 2023 

 

DFPO bemærkede, at det hele tiden havde været hensigten, at den nye Reguleringsbekendtgørelse skulle 

gennemgås i forhold til justeringen. Herunder f.eks. genberegning af promiller. DFPO påpegede, at det 

var vigtigt, at den opdaterede bekendtgørelse kunne træde i kraft hurtigst muligt. Desuden påpegede 

DFPO, at det også var vigtigt at drøfte om genberegningen overhovedet kunne nås for 2023. Der kunne 

være andre forhold, som også var vigtige at drøfte. 

  

DFPO ønskede derfor en drøftelse af, hvordan Reguleringsbekendtgørelsen bedst kunne opdateres fra 

2023. 

 

Departementet orienterede om, at genberegningen var blevet udskudt, og derfor ikke blev gennemført 

pr. 1. januar 2023, som oprindelig var planlagt. Erhvervet vil blive inddraget i den videre proces med 

genberegningen. Departementet arbejdede i øjeblikket på en procesplan for det videre arbejde med 

genberegningen.  

 

DFPO meddelte, at de havde flere forslag til drøftelser og tilføjelser til reguleringsbekendtgørelsen: 
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- Håndtering af uddeling ved fleks og evt. en fast procedure, som kunne indskrives i 

bekendtgørelsen 

- Individuel fleks på FKA fartøjer – så gerne en forsøgsordning, hvor man på FKA kunne 

gøre som på IOK 

- Håndtering af blåhvillingfiskeriet – bl.a. rationsfiskeriet omkring blåhvilling (gerne til 

næste revidering, der skal træde i kraft 1/7-23) 

 

Departementet oplyste, at de ville indkalde til et møde i det nye år med erhvervet, hvor udeståender til 

Reguleringsbekendtgørelsen kunne drøftes, og der kunne laves en samlet liste over dette.  

 

12. Drøftelse om Kystfiskerordning 

 

DFPO oplyste, at det var deres opfattelse, at der var behov for en samlet drøftelse af kystfiskerordningen, 

før der kunne ske videreførelse af kystfiskerordningen. Der var således behov for, at der blev taget stilling 

til den samlede kystfiskerordning inden den lukkede ordning blev videreført. DFPO mente, at hvis 

Reguleringsbekendtgørelsen blev videreført, uden der skete den nødvendige politiske stillingtagen, ville 

der uden videre ske en ændring af kystfiskerordningen, som ville lukke den åbne del (den 

tidsbegrænsede kystfiskerordning) af kystfiskerordningen, og som et resultat heraf ville tildele den 

lukkede kystfiskerordning ekstra mængder. DFPO mente, at der var behov for en politisk stillingtagen, 

inden der skete uddeling af mængder fra kystfiskerordningen. 

 

DFPO anbefalede, at iværksættelsen af kystfiskerordningen for 2023, både den åbne og den lukkede 
kystfiskerordning, afventede beslutningen om en samlet løsning for kystfiskerordningerne. 
 
Departementet bemærkede, at som følge af det nye regeringsgrundlaget, skulle den tidsbegrænsede 
kystfiskerordning forlænges med et år. Departementet havde, på mødetidspunktet, derfor sendt 
reguleringsbekendtgørelsen i en kort supplerende høring, så det kunne nås implementeret til d. 1. januar 
2023. Fremtiden for ordningen vil blive behandlet i forlængelse af drøftelserne i Fiskerikommissionen.  
 
Fiskeristyrelsen pointerede, at der var lagt ansøgningsskemaer ud på hjemmesiden.  
 
FSK-PO meddelte, at de gerne havde set, at ordningen ikke var videreført. Derudover pointerede de 
også, at evalueringen af ordningen skulle have foreligget i sommer, og at de håber fremover, at frister 
som disse overholdes.  

 

 

13. Forslag om ekstra overbooking på 5 pct. for kuller i Skagerrak 

 

DFPO noterede sig, at der fortsat fanges mange kuller i dansk farvand. Det var derfor en meget høj 

kvoteudnyttelse (over 100 pct.), og det var i lyset af, at Danmark allerede havde en overbooking på 10 

pct., som svarede til forventet flex fra næste års kvote. 

 

DFPO anbefalede, på den baggrund, en uddeling af kuller hurtigst muligt i form af overbooking på ekstra 

5 pct. Dette skulle ske for at undgå et unødvendigt stop i fiskeriet for mange fiskere grundet manglende 

kullerkvote. DFPO anmodede af hensyn til fiskeriet om, at denne anmodning behandledes hurtigst 

muligt. 

 

Departementet havde den 7. december 2022 meddelt Fiskeristyrelsen, at anmodningen ikke kunne 

imødekommes. Fiskeristyrelsen havde den 7. december 2022 meddelt DFPO dette. Der var således sket 

en overbookning i 2022 på 10 pct. af kvoten. Der blev indbyttet 13,5 tons kuller, som blev fordelt med 

cirka 50 pct. FKA rationsfiskeri og cirka 50 pct. til FKA årsmængde. Endvidere blev FKA 

rationsmængden nedsat til 300 kg. pr. halve kalendermåned med virkning fra d. 16. december 2022. 
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DFPO foreslog, at punktet kunne drøftes yderligere på et møde i starten af det nye år, hvilket 

departementet indkalder til. 

 

14. Tilladelse af krogliner ved midlertidige RTC-lukninger pga. ungfisk 

 

FSK-PO forklarede, at ved RTC-lukninger grundet forekomsten af ungfisk af arterne torsk, kuller, 

hvilling og sej, der overskrider det tilladte niveau, jf. Kommissionens forordning (EU) Nr. 724/2010 af 

12. august 2010 om gennemførelsesbestemmelser for realtidslukninger af fiskerier i Nordsøen og 

Skagerrak, som blev ændret ved Kommissionens forordning (EU) nr. 783/2011 af 5. august 2011, tillod 

Fiskeristyrelsen ikke, at der forsat måtte fiskes med krogliner. Det var på trods af, at andre selektive 

redskaber tillades. FSK-PO tilføjede, at såfremt Fiskeristyrelsen var i tvivl om størrelsesselektiviteten 

for krogfiskeriet, var det ved flere lejligheder dokumenteret ved Fiskerikontrollens last-haul 

inspektioner. 

 
FSK-PO anbefalede, at fiskeri med krogliner tilføjes som undtagelse ved RTC-lukninger pga. ungfisk. 

 

Fiskeristyrelsen bemærkede, at krogliner ikke var nævnt som et redskab, der kunne anvendes i et RTC-

lukkede områder, hvorfor Fiskeristyrelsen ikke vurderede, at EU-forordningen gav mulighed for, at der 

kunne gives tilladelse til at anvende krogliner i et RTC-lukket område. 

 

FSK-PO nævnte, at krogliner er et redskab, der ofte kommer i klemme. Yderligere er krogliner et af de 

mest selektive redskaber i Danmark, og FSK-PO så derfor ikke logikken i, at disse redskaber skulle 

rammes af EU-reglerne. FSK-PO opfordrede derfor til, at Fiskeristyrelsen eller departementet kiggede 

på muligheden for, at drøfte disse regler på EU-niveau. Departementet bemærkede, at der var behov for 

at kigge yderligere på dette, og derfor ville oprette en sag på det. FSK-PO pointerede, at de gerne ville 

give input til dette, såfremt det blev nødvendigt. 

 

DFPO bemærkede, at man havde har set nogen svenske RTC’er, der var lavet på en anden måde end i 

Danmark, hvilket ikke var i strid med reglerne. Fiskeristyrelsen bemærkede, at man ikke var enig i 

Sveriges fortolkning af reglerne, og Fiskeristyrelsen havde derfor sendt det til Kommissionen med 

henblik på afklaring heraf.  

 
15. Grænse på 75 kg. for landing krabbekløer i andre redskaber 

FSK-PO forklarede, at det jf. forordning nr. 1241/2019 om bevarelse af fiskeressourcerne, bilag 5, der 

gælder for Nordsøen, Skagerrak og Kattegat, gælder nedenstående begrænsning: 

 

”For taskekrabber fanget i tejner og kurve må højst 1 vægtprocent af den samlede fangst af taskekrabber 

bestå af aftagne klør. For taskekrabber fanget med andre redskaber må der højst landes 75 kg. aftagne 

krabbeklør.” 
 

FSK-PO anbefalede, at Danmark i Scheveningen-gruppen arbejdede for at sætte grænsen op til 250 kg. 

fra den nuværende grænse på 75 kg., da fangsten ville have betydning for det passive fiskeri, så 

taskekrabbernes stigende forekomst bedre kunne udnyttes. 

 

Fiskeristyrelsen orienterede om, at fra det nye år ville reglen om, at der højst må landes 75 kg. aftagne 

krabbekløer i Nordsøen blive håndhævet. Denne regel havde ikke tidligere været håndhævet, og er blevet 

en del af arbejdet med Fiskeristyrelsens genopretning. 

 

https://fiskeristyrelsen.dk/nyheder/nyhed/nyhed/meddelelse-om-straksregulering-nr-4-om-midlertidig-lukning-af-et-omraade-i-nordsoeen-paa-baggrund-af-p/
https://fiskeristyrelsen.dk/nyheder/nyhed/nyhed/meddelelse-om-straksregulering-nr-4-om-midlertidig-lukning-af-et-omraade-i-nordsoeen-paa-baggrund-af-p/
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Fiskeristyrelsen var opmærksom på, og havde forståelse for, at fiskernes økonomiske tab ville være 

væsentligt ved fastholdelse af begrænsningen på 75 kg. krabbekløer fanget i andre redskaber end tejner 

eller kurve. Fiskeristyrelsen mente dog, at EU-reglerne var klare og skulle håndhæves. I den forbindelse 

håbede Fiskeristyrelsen at kunne finde en bedre løsning. 

 

FSK-PO understregede, at det var meget vigtigt at få speedet op for processen. Særligt på Vestkysten var 

der ikke andet end fiskeri efter krabbekløer. DFPO pointerede, at de var enige i, at de gerne ville have 

reglerne ændret. Departementet ville se nærmere på en eventuel regelændring.  

 
 

16. Eventuelt 
 
a. Status på reguleringsordningen for sæler ved Bornholm 

Departementet meddelte, at reguleringsordningen for gråsæler ved Bornholm var lagt i dvale. 

Reguleringsordningen stoppede sidste år ved årsskiftet på grund af meget lave torskekvoter. Ordningen 

var afhængig af, at man kunne fravige den beskyttelse, som gråsælen har haft i kraft af habitatdirektivet. 

Det var dog kun muligt, så længe skaderne på fiskeriet havde væsentlig erhvervsøkonomisk betydning. 

 

Miljøstyrelsen havde derfor bedt DTU Aqua om at undersøge sælernes fødepræferencer, for at finde ud 

af om sælerne spiser fladfisk i et omfang, at reguleringen kunne genoptages. DTU Aqua havde 

afrapporteret på projektet. Resultaterne viste, at sælerne ikke var særligt interesserede i at spise fladfisk, 

men foretrak torsk. Miljøstyrelsen havde på den baggrund vurderet, at der ikke umiddelbart var 

anledning til at genoplive ordningen.  

 

FSK-PO bemærkede, at det for dem ikke var logisk og mente samtidig, at manglen på torsk beviser, at 

sælproblematikken er væsentlig.  

 
b. Auktionernes prøvetagningsprogram (som ikke bliver forlænget) 

Fiskeristyrelsen havde møde med auktionerne om prøvetagningsprogrammet. Fiskeristyrelsen så ikke, 
at de kunne godkende ansøgningerne for det nye år. Dette var blevet meddelt auktionerne. 
Prøvetagnings-programmet kunne derfor ikke videreføres. 

DFPO opfordrede til, at der blev kigget på, hvorvidt Kommissionen havde ret i deres anskuelser, og at 
det blev efterprøvet, hvorvidt der var hold i begrundelsen for Kommissionens besked om, at 
prøvetagningsprogrammet ikke kunne videreføres. DFPO opfordrede derfor departementet og 
Fiskeristyrelsen til at meddele, at beslutningen ikke er i orden.  

Departementet bemærkede, at de ville tage en faglig runde på det sammen med Fiskeristyrelsen og 
sammen kigge på den faglige vurdering, der er lagt til grund. Ministeren skal også inddrages, og der 
tages derfor en intern drøftelse om dette.  

 
c. Status på erhvervets adgang til tunkvote 

Departementet meddelte, at Danmark tidligere havde byttet sig til en tun-kvote med Spanien. Foreløbigt 
var tilbagemeldingen på et eventuelt bytte i 2023, at det så svært ud. Departementet vil give erhvervet 
en tilbagemelding, når det var mere klart, om Danmark vil kunne få en tun-kvote i 2023 eller ej. 

Departementet bemærkede, at aftalen om auktion gælder, såfremt Danmark får en erhvervskvote for 
tun. FSK-PO foreslog, at der på forhånd blev udarbejdet en liste over interesserede. Dette kunne 
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eventuelt være en betingelse for at få adgang til kvoten for at lette arbejdet, såfremt Danmark får en tun-
kvote i 2023.  

d. Spørgsmål fra DFPO: I forbindelse med kvoteforhandlingerne er fastsat en 
kvote for pighaj. Dermed kan vi vel forvente at fiskerne i fremtiden kan 
ilandbringe pighaj? 

Departementet meddelte, at der var blevet uddelt kvoter for pighaj. Danmark havde fået tildelt en 
relativt betragtelig kvote i Nordsøen og en kvote i Skagerrak på 337 tons. Dog skulle der respekteres en 
øvre grænse på 100 cm. Såfremt der landedes pighaj over 100 cm., skulle disse gå til fiskemel. I EU 
fjernes pighaj på listen over forbudte arter, når TAC-kvote forordningen kommer ud i slutningen af 
januar. 

DFPO pointerede, at de havde en forventning om, at det var muligt at fiske, når der var en kvote. DFPO 
bemærkede yderligere, at de ikke er enige i reglerne om, at hajer over 100 cm skal slås ihjel, hvis de hales 
med ind.  

Departementet pointerede, at reglerne lige var udstedt, hvorfor der var behov for at nærlæse dem 
ordentligt og opfordrede samtidig til, at erhvervet gjorde det samme. Efterfølgende ville departementet 
vende tilbage med en orientering om, hvad der vil være gældende for de danske fartøjer. 

 
e. Spørgsmål i forhold til BAR-ordninger: Det har hidtil fremgået at endelig 

beslutning om ophugning kunne afvente endelige bestemmelser om ordning 
for kompensation for kvoteværditab. Nu skal man beslutte, om man vil tage 
tilsagn om ophugning den 16. januar uden at have kendskab til bestemmelser 
om kompensation for kvoteværditab. Er FVM/FST opmærksom på det 
forhold? 

Punktet er tidligere drøftet og der var ingen yderligere bemærkninger. 

 
f. Hollandske bomtrawlere i Skagerrak 

FSK-PO meddelte, at der gik rygter om, at hollandske bomtrawlere benyttede kædemåtter. Det var FSK-
POs forståelse, at der var indgået en aftale mellem fiskerierhvervene, om at kædemåtter ikke skulle 
benyttes. Hertil bemærkede DFPO, at de ikke havde hørt, at aftalen ikke længere skulle være gældende. 
DFPO pointerede, at de havde hørt, at det var et enkelt fartøj, det drejede sig om, hvilket FSK-PO også 
kunne bekræfte. 

DFPO havde kontakt med Holland om dette. De ville tage kontakt igen for at pointere, at det ikke skulle 
foregå.  

g. Mindstemål på pighvar/slethvar 

FSK-PO bemærkede, at de havde fået meldinger fra fiskerne om, at der var observeret landinger af meget 
små pighvar og slethvar. FSK-PO havde hørt, at mindstemålet for pighvar og slethvar ikke længere var 
gældende i indre danske farvande. I den forbindelse var der enighed blandt erhvervet om at genindføre 
nationale regler om mindstemål på pighvar og slethvar.  

Fiskeristyrelsen ville undersøge dette og vende tilbage. 

 
h. Helleflynder i norsk zone 
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FSK-PO havde på Twitter læst, at danske fiskere fiskede helleflynder i norsk zone, hvor dette ikke var 
tilladt.  

Departementet bemærkede, at der var sendt en orientering ud til danske fartøjer om, at man stærkt 
fraråder at deltage i fiskeriet. Den norske kystvagt havde meget fokus på dette fiskeri.  

DFPO pointerede, at det ikke var et fredet område, hvor de danske fiskere fiskede helleflynder. 
Helleflynder blev dog fredet fra d. 20. december. Reglerne herom var blevet kommunikeret ud og DFPO 
så ikke, at der skulle opstå en konflikt med Norge om dette.  

i. Hestemakrel i vestligt farvand 

DPPO spurgte til, hvordan man som fisker skulle forholde sig, samt om det var muligt at bytte ind. 
Departementet ønskede spørgsmålet indsendt skriftligt, hvorefter det ville blive besvaret skriftligt.  

FSK-PO pointerede, at de gerne ville modtage en kopi af svaret. 

 


